

论著

没食子儿茶素没食子酸酯对1-甲基-4-苯基吡啶离子诱导的大鼠PC12细胞凋亡的作用

郭晶¹,徐辰²,黎秉富¹,吕俊华^{1△}

1暨南大学药学院, 广东 广州 510632; 2 澳门理工学院, 中国 澳门特别行政区

收稿日期 2008-3-31 修回日期 2008-10-16 网络版发布日期 2009-8-2 接受日期 2008-10-16

摘要 目的: 探讨没食子儿茶素没食子酸酯(EGCG)抑制1-甲基-4-苯基吡啶离子(MPP⁺)诱导大鼠PC12细胞凋亡及其抗氧化作用、调节胞浆钙离子稳态与其抑制细胞凋亡作用之间的关系。方法: 培养大鼠肾上腺嗜铬细胞瘤细胞株PC12细胞, 给予MPP⁺诱导细胞凋亡。EGCG(10、50及100 μmol·L⁻¹)预处理0.5 h, 再加入MPP⁺使其终浓度为900 μmol·L⁻¹处理24 h后, MTT法检测细胞存活率, Annexin V-PI双染流式细胞仪检测细胞凋亡, 荧光酶标仪测定细胞内活性氧, 激光共聚焦荧光显微镜通过检测细胞内钙的荧光强度、检测细胞胞浆[Ca²⁺]_i的变化, 透射电镜观察凋亡细胞线粒体结构形态变化, 并测定细胞内超氧化物歧化酶(SOD)和丙二醛(MDA)的含量。结果: MPP⁺呈剂量依赖性损伤PC12细胞, 诱导细胞凋亡发生率达到31.0%。与模型组比较, EGCG处理后, 明显提高细胞活力, 降低凋亡细胞率, 同时增强SOD活性、减少MDA和ROS的含量, 降低胞浆[Ca²⁺]_i浓度, 减轻MPP⁺诱致的细胞线粒体改变。结论: EGCG具有抑制MPP⁺诱导的PC12细胞凋亡的作用, 其作用机制可能与其提高细胞抗氧化能力和减少胞浆[Ca²⁺]_i有关。

关键词 没食子儿茶素没食子酸酯; 氧化性应激; 钙; 细胞凋亡 PC12细胞

分类号 [R392.8](#)

Effects of epigallocatechin-3-gallate on 1-methyl-4-phenylpyridinium ion-induced apoptosis in rat PC12 cells

GUO Jing¹, XU Chen², LI Bing-fu¹, LV Jun-hua¹

1School of Pharmacy, Jinan University, Guangzhou 510632, China; 2School of Health Sciences, Macao Polytechnic Institute, Macao SAR, China. E-mail: yaolilv@163.com

Abstract

AIM: To investigate the effects of epigallocatechin-3-gallate (EGCG) on 1-methyl-4-phenylpyridinium ion (MPP⁺)-induced apoptosis in rat pheochromocytoma (PC12) cells and to explore the relationships between its roles of anti-oxidation, intracellular calcium homeostasis and anti-apoptosis. METHODS: Rat PC12 cells were pretreated with vehicle control or EGCG (10, 50, and 100 μmol/L) for 30 min, then cultured with MPP⁺ (900 μmol/L) for 24 h. The cell viability and apoptosis were monitored by MTT assay and flow cytometry using Annexin V and PI. The activity of intracellular reactive oxygen species (ROS), contents of superoxide dismutase (SOD) and malondialdehyde (MDA), cytoplasmic Ca²⁺ density and apoptotic morphology of mitochondria were examined by fluorescent plate-based assays, confocal microscope, and transmission electron microscope, respectively. RESULTS: MPP⁺ impaired the PC12 cells in a concentration-dependent pattern and induced apoptosis of the cells (31% versus control). Compared with the control, the cells pretreated with EGCG showed markedly higher rate of viability and lower apoptosis. Meanwhile, EGCG pretreatment significantly increased the SOD activity and decreased the levels of MDA and ROS. Interestingly, EGCG also decreased the concentration of cytoplasmic Ca²⁺ and improved the morphology of mitochondria. CONCLUSION: EGCG exhibits inhibitory effects on MPP⁺-induced apoptosis in rat PC12 cells, which is possibly associated with increasing the cell ability of anti-oxidation and decreasing the concentration of cytoplasmic Ca²⁺.

Key words [Epigallocatechin gallate](#) [Oxidative stress](#) [Calcium](#) [Apoptosis](#) [PC12 cells](#)

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(9320KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含 “没食子儿茶素没食子酸酯; 氧化性应激; 钙; 细胞凋亡” 的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [郭晶](#)
- [徐辰](#)
- [黎秉富](#)
- [吕俊华](#)

通讯作者 吕俊华 yaolilv@163.com